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Abstract: În articol se analizează punctele de vedere  a lui B. Russell şi M. Heidegger referitor la 
importanţa filosofiei. Fiind reprezentanţi remarcabili a unor curente filosofice contemporane, fiecare dintre 
ei au poziţii destul de diferite despre esenţa filosofiei şi importanţa ei în societate, dar mai ales, în procesul 
cunoaşterii realităţii. B. Russell, de altfel ca şi alţi reprezentanţi ai neopozitivismului, subapreciază rolul 
filosofiei în cunoaştere, pe când M. Heidegger, dimpotrivă consideră că doar filosofia poate genera o 
înţelegere adecvată a realităţii. 
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Să confruntăm poziţiile a doi reprezentanţi de cel mai înalt rang al filosofiei secolului al XX-lea 

Bertrand Russell, filosof englez şi Martin Heidegger, filosof german. Desigur, noi îi putem deosebi nu numai 
după culturile naţionale, dar şi după curentele filosofice pe care le reprezintă. Russel îşi numeşte filosofia sa 
atomism logic, într-un anumit fel pare să se îndepărteze de filosofia lingvistică. Fiind întrebat  ce fel de 
filosofie profesează Russell răspunde: „Unica definire, pe care eu cândva mi-am dat-o a fost atomist logic, 
dar eu nu sunt un amator de a da definiţii. Mai mult că, eu m-aş feri de ele.” La întrebarea ce înseamnă 
atomism logic Russell spune:” Aceasta înseamnă, după părerea mea, că modul de a pătrunde în esenţa 
orişicărui obiect cercetat  de dumneavoastră este analiza. Puteţi analiza până atunci.,.până nu veţi da de 
lucruri care mai departe nu pot fi analizate şi acestea vor fi atomi logici. Eu îi numesc atomi logici, pentru că 
ei nu sunt microparticule ale materiei. Ei, dacă se poate spune aşa, sunt idei, din care se formează obiectul.” 

Martin Heidegger este ataşat de către specialiştii în istoria filosofiei la curentul existenţialist, cu toate 
că el personal refuză ca apartenenţă la această filozofie. În unul dintre interviuri el spune:”Existenţialism, 
aceasta într-un fel este nonsens.” 

Ce prezintă filosofia din punctul de vedere al acestor gânditori? Într-un interviu din 1959, când B. 
Russell este întrebat ce este filosofia?şi răspunde: „Este o întrebare controversată. Eu cred că nu vom întâlni 
doi filosofi, care vă pot da acelaşi răspuns. Răspunsul meu ar fi astfel: filosofia reprezintă o cugetare despre 
lucrurile, la care încă nu este posibilă o cunoştinţă exactă. Dar, totuşi, aceasta este doar opinia mea.” 

Pentru Russell este deosebire între filosofie şi ştiinţă. Ştiinţa, din punctul lui de vedere, este ceea ce noi 
cunoaştem, iar filosofia este ceea ce noi încă nu cunoaştem. Într-o anumită măsură filosofia, după Russell,  
este servitoarea ştiinţei. Aceasta se explică prin aceea, că pe parcursul dezvoltării cunoştinţelor întrebările 
din  sfera filosofiei trec în sfera  ştiinţei. Cu alte cuvinte filosofia ar avea de a face doar cu nişte ipoteze, care 
în viitor sunt preluate de ştiinţă, cum de exemplu a fost preluată de ştiinţă ipoteza atomistă a lui Democrit la 
sfârşitul secolului al XIX-lea, sau ipoteza lui Hiparh de către N. Copernicus. După cum susţine Russell, 
„Democrit a născocit ipoteza atomistă, cum că materia constă din corpuscule mici.” 

Atunci, care este folosul cel avem de la filozofie? Primul, este susţinerea cugetărilor despre lucrurile 
care nu au devenit încă obiect al cercetării ştiinţifice, pentru că ştiinţa acoperă doar o parte mică din ceea ce 
îl interesează pe om. Un alt domeniu al utilizării filosofiei este creşterea cantitativă a construcţiilor imaginare 
despre lume şi aducerea lor la nivel de ipoteze. Şi, în sfârşit, după B. Russell, există un domeniu, în care 
ştiinţă este inaptă de a acţiona, şi acesta rămâne una din sferele de activitate ale filosofiei, şi anume domeniul 
axiologic, adică valorile spirituale ale omenirii. 

M. Heidegger în lucrarea „Noţiunile fundamentale ale metafizicii” scrie că „filosofia nu este nici 
ştiinţă şi nici predică a viziunii despre lume.” Filosofia ca ştiinţă absolută este un ideal care nu poate fi 
realizat de nimeni, nici de o şcoală filosofică. Şi în general, a vedea filosofia prin prisma ştiinţei înseamnă 
înjosirea esenţei ei adevărate, greşeală principială şi nerecunoaşterea esenţei adânci a filosofiei. 

Filosofia nu este nici concepţie despre lume. Pentru că o concepţie despre lume nu este altceva decât 
convingerea unui gânditor particular sistematizată şi susţinută de o serie de discipoli, care la rândul lor vor 
crea sistemele sale. 
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Filosofia nu poate fi definită nici prin comparaţia ei cu religia şi arta. Cu toate că comparaţia cu arta şi 
religia este mai justificată, decât comparaţia ei cu ştiinţa. Comparaţia ei cu ştiinţa este înjosirea esenţei 
filosofiei, iar compararea ei cu religia şi arta este echivalarea ei după esenţă. 

Definirea filosofiei prin istoria filosofiei este o iluzie, pentru că nivelul cercetării aici este superficial. 
Noi putem să aflăm de unde a provenit noţiunea de filosofie şi care este semnificaţia ei. Bazându-ne pe 
semnificaţia cuvântului putem pătrunde  în ceea ce se defineşte drept filozofie, dar aceasta nu este filosofia. 

Filosofia,după Heideggerr, este însăşi procesul filosofării, ca activitate umană, încât noi suntem 
oameni. Omul este figura centrală a filosofiei, omul în lume. Pe cât această lume este infinită, iar noi suntem 
finiţi. Ştim noi oare ce este omul?- întreabă Heidegger. Este omul cununa creaţiei sau un labirint surd, o mare 
neclaritate şi prăpastie? Dacă noi cunoaştem atât de puţin despre om, cum s-ar putea ca fiinţa umană să nu ne 
fie străină. Cum s-ar putea ca filosofia să nu se înece în întunericul acestei fiinţe. 

Nostalgia, spune Heidegger, este dispoziţia fundamentală a filosofării. Heidegeer împrumută de la 
Novalis definiţia filosofiei, pa care o consideră romantică, dar exactă:”Filosofia la propriu este nostalgia , 
tendinţa de a fi oriunde acasă.” Lumea este infinită, înţelegerea acestui lucru este foarte important pentru 
gândirea filosofică. Noi, ca fiinţe umane suntem trecători, finiţi. Finitudinea nu este pur şi simplu o însuşire a 
noastră, ci mod de a fi. Dacă noi vrem să fim ceea ce suntem, noi nu putem arunca această finitudine şi să ne 
amăgim, dar trebuie să o păstrăm. Anume această finitudine a omului ne constrânge în singurătatea noastră, 
prin care şi se pun întrebările metafizice. Întrebarea despre aceea ce este metafizica, spune Heidegeer s-a 
transformat în întrebarea: ce este omul? 

  Raţiunea ştiinţifică este indiferentă pentru conceptele metafizice şi  rămâne pentru ele  închisă. Când 
Heidegger este întrebat de jurnaliştii revistei „L, Express” cum înţelege el raportul dintre ştiinţă şi metafizică, 
filosoful răspunde:”Este o întrebare dificilă. Ştiinţa îşi răspândeşte puterea sa peste tot pământul. Dar ştiinţa 
nu gândeşte, pentru că calea şi mijloacele ei sunt aşa că ea nu poate gândi… Numai atunci, când vor 
recunoaşte, că ştiinţa şi gândirea este separată de o prăpastie – relaţia lor va deveni adevărată. Însă ştiinţa fără 
gândire este lipsită de putere. ” 
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